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Ukrajinský dům si v březnu připo-
mněl rok od svého vzniku. Při té pří-
ležitosti se v domě konal Den ote-
vřených dveří a večer koncert pro 
veřejnost.

O ukrajinské uprchlíky, ale i o cizin-
ce všeobecně se v Jihlavě dlouho-
době stará organizace F Point. Vět-
šině ukrajinských uprchlíků se daří 
poměrně dobře aklimatizovat. Našli 
si práci, děti chodí do škol, ty menší 
do školek.

Nejčastěji nachází zaměstnání jako 
asistenti pro ukrajinské děti ve školách, 
jiní jsou v obchodech a skládají zboží a 
některým se podařilo nalézt uplatnění 
ve fabrikách. Nejhůře nachází zaměst-
nání maminky s dětmi.

„Občas se stane, že někteří rodiče ma-
jí práci nebo brigádu, ale děti se jim 
nedostaly do školky, jelikož kapacity 
v Jihlavě jsou opravdu plné, takže jim 
dítka hlídáme my,“ vysvětluje Andrea 
Chvátalová z F Pointu a ukazuje mi 
dětskou hernu, kde zrovna pobíhá 
několik dětí.

Jazykovou bariéru je podle Dany 
Sommerové z F pointu mnohem 
snazší bourat u dětí. „Jazykově je to 
pro ně jednodušší, ale z druhého pohle-
du se mnohem hůře adaptují. Byly 
vytržené z prostředí, kde měly kamará-
dy,“ vysvětluje Sommerová.

S jazykovou bariérou pomáhá i 
knihovna, kde jsou k dispozici knihy 
jak v ukrajinském, tak českém jazy-
ce. Tu má na starosti paní Tamara. I 

Některé rodiny se vrací, jiné přichází

Okolo Velikonoc se koná vždy 
spousta akcí zaměřených na děti, dět-
skou tvořivost a fantazii. Malování 
vajíček, pletení pomlázek a tak dále. 
Jednu takovou akci si pro děti připra-
vili i v hosovském klubu.

Klub je vlastně taková budova 
v Hosově na náměstíčku, která je 
využívána k různým akcím a setkává-
ní místních obyvatel. Takový místní 
kulturáček. Slavnostně otevřen byl 
teprve nedávno, před dvěma lety na 
Silvestra. Od té doby se zde schází 
nejen maminky s dětmi.

Lenka Nekulová je maminka tří 
dětí, která je na mateřské dovolené a 

jak sama s nadsázkou říká: Na orga-
nizaci těchto blbinek má teď čas.

„Napadlo mě, že by nebylo špatné, 
aby rodiče s dětmi mohli na Hosově 
někam zajít a potkávat se,“ vysvětlu-
je Nekulová vznik jakéhosi dětského 
klubíku.

Pro děti je zde dětský koutek, a to 
jak pro miminka, tak pro ty starší.

„Většinou se mi zrodí nějaký nápad 
v hlavě, nadhodím to holkám, co chodí 
sem do klubu, a domluvíme se, jestli to 
stojí za realizaci. Většinou ano,“ usmí-
vá se sympatická maminka a dodává, 
že letos už proběhl pro děti například 
karneval.

I velikonoční akce se u hosovských 
rodičů setkala s úspěchem, a tak se 
pár dní před Velikonocemi sešlo 
několik maminek a dětí, aby se nav-
nadily na blížící se svátky jara.

„Díky panu Zelenkovi, který nám 
připravil krásné dřevěné šablonky, 
malujeme vajíčka a zajíčky,“ říká další 
maminka Romana Chromá.

Barviček se chopily jak starší děti, 
tak i ty nejmenší a bylo vidět, že krea-
tivitě se meze nekladou.

Desetiletému Štěpánovi se líbilo, 
že si může vymalovat zajíčka pod-
le svých představ. Zvolil kombinace 
modré, červené a žluté. Navíc si na-

maloval i krásné dřevěné vajíčko, kte-
ré dozdobil pomocí tavné pistole a 
knoflíků.

„Na Velikonoce chodím na pomlázku 
rád. Myslím, že letos vykoleduji tak pět 
vajíček a nějaké sladkosti určitě taky 
budou,“ říká žák čtvrté třídy.

Malá Elinka přiznala, že spolužá-
ci ze třídy na ni sice o Velikonocích 
moc nechodí, ale jinak mají kolední-
ků prý dost. 

Akce si Hosovští pochvalují nejen 
proto, že se něco děje, ale také proto, 
že to utužuje vztahy mezi místními 
obyvateli. -vd-

Vymalované Velikonoce v Hosově

ŽENY z Ukrajiny připravily na Den otevřených dveří typic-
ky ukrajinské pokrmy a nápoje. Byla mezi nimi i paní Tama-
ra (druhá zprava), která v Charkově pracovala v knihovně.

MALÉ i větší děti si o velikonočních prázdninách užily tematické tvoření.
 Foto: Veronika Dawidowicz

MAMINKY v Hosově jsou rády, že se mohou v místním klubu s dětmi potkávat, 
tvořit nebo se účastnit různých akcí.

NÁVŠTĚVNÍCI akce si mohli zakoupit odznáčky či stuhy v 
barvách země, která je již více než rok pod útoky ruských vojsk.
 Foto: Veronika Dawidowicz

ona utekla před ruskou agresí ze své-
ho domova na Ukrajině. V Charkově 
pracovala v knihovně 38 let.

„Česká republika nás přivítala velmi 
dobře. Obzvlášť v Jihlavě. Nikde jsme se 
nesetkali s takovou ochotou, jako tady,“ 
popisuje Tamara a dodává: „Děkuje-
me České republice.“

Tamara společně s dalšími ženami 
z Ukrajiny připravily na den otevře-
ných dveří výborné občerstvení. Od 
pomazánek, jednohubek, nápojů až 

po sladké dezerty nebo boršč. Je to 
prý takové poděkování lidem za při-
jetí mezi sebe.

„Již od roku 2007 pomáháme cizin-
cům v Česku. Když začala ruská agre-
se, hned jsme se chopili uprchlíků, kte-
ří do Jihlavy dorazili,“ říká ředitelka F 
Pointu Dana Fiedlerová. Za loňský 
rok se organizace ujala tří tisíc klien-
tů. 

„Není to tak, že by někdo přišel jed-
nou a už se neukázal. Obzvlášť děti 

se vrací,“ vysvětluje Fiedlerová, kte-
rá musela kvůli válce na Ukrajině 
navýšit počet zaměstnanců.

Lidé se prý neustále točí. Někte-
ré rodiny přijíždí, jiné se pro změnu 
vrací zpět do své rodné vlasti.

Kromě ochutnávek typických ukra-
jinských jídel si na Den otevřených 
dveří mohli návštěvníci zakoupit 
různé upomínkové předměty, jako 
například stuhy či odznáčky v ukra-
jinských barvách. -vd-


